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دولت به موتور محرکه ای نیاز دارد 

چرایی سیاست جدید آمریکا

 تسلیت رهبری درپی درگذشت 
همسر آیت ا... استادی

پیامی  با صدور  انقلاب  رهبر معظم 
درگذشت همسر گرامی آیت ا... حاج شیخ 
رضا استادی را تسلیت گفتند. متن پیام 
تسلیت رهبر معظم انقلاب در پی درگذشت 
همسر آیت ا... حاج شیخ رضا استادی به 
این شرح است: بسم ا... الرّحمن الرّحیم 
آیت ا... آقای حاج شیخ رضا استادی دامت 
برکاته درگذشت همسر گرامی آن جناب 
را تسلیت عرض می کنم به جنابعالی و 
فرزندان کرّم و دیگر بازماندگان. خداوند 
آن بانوی مؤمن و صالح را با اولیائش محشور 
نماید و مشمول مغفرت و رحمت فرماید.                           

سیّدعلی خامنه ای 1401/3/31

 عذرخواهی جبلی 
از رهبر معظم انقلاب 

در پی تذکر رهبر معظم انقلاب درباره 
برخورد یکی از برنامه های صداوسیما با 
یکی از توفیقات نیروی انتظامی، رئیس 
رسانه ملی در نامه ای به معظم له، از غفلت 
پیش آمده عذرخواهی کرد. متن نامه 
پیمان جبلی بدین شرح است: فرزندان 
شما در رسانه ملی تذکر و گلایه شما را 
با گوش جان شنیدند. از غفلت و قصور 
پیش آمده عذرخواهی می کنیم و بدیهی 
است که جبران خواهد شد. بی شک؛ ما 
سربازان شما در صدا و سیما همواره نیازمند 
تذکرات و نصایح راهگشایتان هستیم و 
یکی از شاخصه های تحول در رسانه ملی، 
توجه جدّی و پیگیری مجدانه هشدارها 
و رهنمودهای حضرتعالی خواهد بود. با 

تجدید احترام -  پیمان جبلی

 حکم رئیسی 
برای وحید یامین پور

احیای دبیرخانه شورای عالی جوانان و 
فعال کردن ظرفیت دستگاه های اجرایی 
، ایفای نقش نمایندگی  عضو این شورا
شورا در مراکز و مجامع مربوط به جوانان 
ملی  ستاد  جایگاه  و  نقش  ارتقای  و 
ساماندهی امور جوانان بخشی از انتظارات 
رئیس جمهور از دبیر شورای عالی جوانان 
است. رئیس جمهور به پیشنهاد وزیر ورزش 
و جوانان، در حکمی وحید یامین پور را به 
عنوان »دبیر شورای عالی جوانان« منصوب 
کرد.  سید ابراهیم رئیسی با نظر به مراتب 
تعهد و سوابق شایستگی و به پیشنهاد 
وزیر ورزش و جوانان، وحید یامین پور 
را به عنوان »دبیر شورای عالی جوانان« 

منصوب کرد. 

 به توافق نهایی در وین 
خیلی نزدیک هستیم

خارجی  سیاست  مسئول  سخنگوی 
اتحادیه اروپا با اشاره به اینکه مذاکرات 
درباره ازسرگیری اجرای برجام همچنان 
جریان دارد، تصریح کرد: به توافق نهایی 
خیلی نزدیک هستیم. پیتر استانو روز 
سه شنبه در نشست خبری از بروکسل افزود 
که دستیابی به توافق نهایی از اجرای کامل 
برجام اطمینان حاصل می کند اما هنوز به 
خط پایان نرسیده ایم. وی خاطر نشان کرد 
که هنوز برای تلاش های آخر در راستای از 
سرگیری اجرای برجام فرصت باقی مانده 
و »به همین خاطر نماینده عالی )جوزپ 
بورل( و تیم او در تلاش هستند تا مذاکرات 
وین را به جمع بندی برسانند« سخنگوی 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
تصریح کرد که جوزپ بورل »نهایت تلاش 
خود را می کند تا اطمینان حاصل کند 
که به اجرای کامل این توافق بسیار مهم 

برگردیم.«

 تنش بین قایق های سپاه 
و کشتی آمریکا در خلیج فارس

منابع آمریکایی در ادعایی تأیید نشده 
گزارش دادند که 3 قایق ایرانی به طور 
خطرناکی به دو کشتی آمریکایی در 
منطقه خلیج فارس نزدیک شدند. روزنامه 
»واشنگتن پست« به نقل از یک مقام 
نظامی آمریکا از نزدیک شدن سه قایق 
ایرانی به دو کشتی آمریکایی در منطقه 
خلیج فارس خبر داد و مدعی شد که 
»قایق های ایرانی پس از سیگنال هشدار 
یکی از کشتی ها، تغییر مسیر داده اند. 
مقام نظامی آمریکا در ادامه ادعا کرد که 
»رفتار نیروی دریایی ایران بر خطر ناشی 
از محاسبه اشتباه و برخورد افزوده است.« 
مقام نظامی تأکید کرد که »ما به پرواز 
و دریانوردی در هر منطقه ای که قوانین 
بین المللی اجازه دهد، ادامه خواهیم 
داد.« مقامات نظامی ایران هنوز درباره 
صحت و سقم این خبر واکنشی نشان 
نداده اند، اما نیروهای مرزبانی دریایی 
جمهوری اسلامی که زیرنظر فرماندهی 
سپاه پاسداران در خلیج فارس حضور 
دارند، بارها بنابر وظیفه در مقابل حضور 
کشورهای خارجی و اقدامات این مهمانان 

ناخوانده ایستاده اند. 

خبـــر

نعمت احمدی
کارشناس مسائل   سیاسی

هادی خسروشاهین
تحلیلگر مسائل بین الملل

سخنگوی قوه قضائیه: 

قانون اساسی فصل الخطاب است و تأخیر برای اجرای آن دلیلی ندارد
 پرونده خبرنگاران محیط زیستی به دادگاه کیفری ارسال خواهد شد و حکم صادر می شود

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه درباره آخرین 
وضعیت پرونده مهشاد کریمی و ریحانه یاسینی 
خبرنگاران ایسنا و ایرنا که در حادثه واژگونی اتوبوس 
خبرنگاران محیط زیست جان باختند در یک سالگی 
وقوع این حادثه، اظهار داشت: دوم تیرماه سال گذشته 
واقعه تصادف اتوبوس خبرنگاران در آذربایجان 
غربی همه را متأثر کرد و عده ای مصدوم و ۲ نفر 
فوت شدند. اقداماتی که در حوزه تقصیر و قصور 
می پذیرد قابل بحث است. مسعود ستایشی گفت: 
در دادسرای عمومی استان مربوطه، پرونده ای 
تشکیل و به عنوان دو فقره قتل غیر عمدی ناشی 
از بی احتیاطی در رانندگی بررسی شد. اظهار نظر 
کارشناسی پرونده در هیات سه نفره صادر و با اعتراض 
به آن به هیات ۵ نفره کارشناسی ارجاع شد و نظر 
هر هیات مبین تقصیر راننده بود. متعاقبا با جلب 
دادرسی و کیفرخواست، این پرونده به دادگاه کیفری 
دو ارسال خواهد شد و حکم قانونی صادر می شود. 
وی در خصوص مسئولیت مسئولان محیط زیستی 
افزود: در خصوص این افراد، قرار منع تعقیب صادر 
شده است برای اشخاص دیگری که در حوزه محیط 
زیست و دریاچه مسئولیتی داشتند که در پرونده 

بوده است مسئولیتی دیده و احراز نشده و برای 
آنها قرار منع تعقیب صادر شده است. سخنگوی 
دستگاه قضا درباره آخرین وضعیت اعلام اموال 
مسئولان بیان کرد: قانون اساسی فصل الخطاب است 
و تأخیر برای اجرای آن دلیلی ندارد. در راستای 
تحقق اصل مربوط به اعلام اموال مسئولان، دفتری 
ویژه برای پیگیری این موضوع اختصاص یافته است. 
آنچه که ماحصل قوه قضائیه است، ۸0 درصد اموال 
اعلام شده است و روند مثبت ارزیابی می شود اما در 
حوزه اجرا، مطالبه ما جدی تر است. آقایان مخبر و 
اسماعیلی از دولت با ابلاغ بخشنامه ای در این رابطه، 
خواستار تسریع این روند هستند. ستایشی درباره 
اینکه چه میزان از سند تحول تحقق یافته گفت: آنچه 
مطلوب ما در سند تحول است حاصل نشده است 
و مطلوب ما در تحول زمانی است که هیچ فسادی 
نداشته باشیم و مبارزه با فساد زمانی ظهور و بروز دارد 
که قابل دفاع باشد و قاطع بگوییم چیزی به نام فساد 
در جامعه نداریم و قابل طرح نیست. وی ادامه داد: 
امیدواریم روزی برسد که اقدامات تحولی ما به نتیجه 
حذف فساد برسد. آنچه در قوه قضائیه به عنوان تحول 
وجود دارد کافی نیست و دکترین تحول در قوه قضائیه 

برچیدن ساختارهای فساد است و تمام اهتمام رئیس 
دستگاه قضا و دست اندرکاران این حوزه برچیدن بستر 
فساد از جامعه است. ستایشی عنوان کرد: در بحث 
عفو زندانیان هم اقدامات قابل قبولی انجام شده است. 
همچنین برخورد قاطعانه همکاران قضائی با اشرار هم 
از دیگر اقدامات قوه قضائیه است چرا که امنیت مردم، 
خط قرمز ماست. وی در در این خصوص که پرونده ای 
برای مدیران در پرونده سرقت از صندوق امانات بانک  
ملی تشکیل شده یا خیر اظهار کرد: نگاه این است که 
اقدامات ما به گونه ای باشد که امور به احسن وجه 
صورت گیرد و موجبات ارتقای اعتماد مردم فراهم 
شود. مردم حق دار و عزیز ما اعتماد کنند و اعتماد 
داشته باشند. ما آنچه رسالتمان بوده را انجام دادیم و 
از دادستان و سرپرست محترم ناحیه و بازپرس محترم 
تشکر می کنم و با همکاری نیروی انتظامی و سربازان 
گمنام امام زمان)عج( در کمترین زمان کسانی که نقش 
داشتند شناسایی شدند. ستایشی اذعان کرد:  دو نفر 
از افراد بانکی  در موضوع سرقت از صندوق امانات بانک 
ملی بازداشت شده اند و تحقیقات از آن ها در حال انجام 
است.  موضوع رسیدگی به پرونده آن ها و حوزه اتهامی 
آنها بحث سهل انگاری است و نامشان قابل بیان نیست. 

اینکه عده ای دنبال این امر بودند که 3 قوه یکدست داشته 
باشند و از این 3 قوه یک صدا بیرون بیاید؛ باید گفت که نه در 
ایران و نه در هیچ کشوری امکان پذیر نیست. این یک حالت 
ایده آل و آرزوگونه ای است. از همان ماه های اول روی کار 
آمدن دولت نیز به وضوح دیدیم که این مساله شدنی نیست. 
لذا در شرایط فعلی تاکنون احیای برجام به نتیجه نرسیده 
است. بنابراین دولت توان این را ندارد که به خواسته های 
همه مردم با توجه به میزان درآمدهایی که دارد پاسخ دهد. 
لذا نیاز به یک موتور محرکه ای در اقتصاد دارد که با وضع 
موجود بتواند اقتصاد را متحول کند. تیم اقتصادی هم که 
آقای رئیسی چید نتوانستند تغییراتی واقعی در شرایط 
اقتصادی جامعه ایجاد کنند. از طرفی هر چند که برخی 
بر این باورند که سه قوه باید یکدست شود اما این عملیاتی 
نیست. چرا که نماینده ها به شهرستان ها می روند و می بینند 
که موکلان شان خواسته هایی دارند و در مقابل آنها احساس 
تکلیف می کنند.  وزرا نیز در حوزه کاری خودشان می بینند 
با توجه به وضعیت جامعه شرایط به گونه دیگری است. 
اوضاع جهانی نیز ظرف همین مدت تغییر کرده است. لذا با 
توجه به شرایط اقتصادی جامعه مخالفت هایی که از جانب 
مجلس با برخی وزرا و عملکردهایشان به وجود آمد کاملا 
طبیعی بود. فشار موکلان نمایندگان به وکلای خود در خانه 
ملت در حوزه های انتخابیه با توجه به شرایط اقتصادی، 
مجلس را دگرگون کرده است. وزارتخانه هایی نیز که با 
زندگی یومیه مردم سر و کار دارند مثل وزارت صمت و... 
به جهت نارضایتی هایی که مردم از عملکرد آنها دارند در 
این شرایط قرار گرفته اند. لذا به همین جهت است که همه 
تغییر و تحول در دولت را مطالبه می کنند.  چنانکه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی زودتر از همه در این مسیر قرار 
گرفت و وزیر مربوطه از سمت خود استعفا داد. اصل مطلب 
اینجاست که توان دولت با توجه به موجودی و درآمدهایی 
که دارد اینگونه نیست که بخواهد همه خواسته های مردم 
را برطرف کند. لذا 10درصد به حقوق ها اضافه می کند ولی 
تورم 40درصد است.  لذا به نظر می رسد که هارمونی هیات 

دولت دیگر یک ساز موافق را نمی زند. 

مشاوران بایدن تصور می کنند که علت بن بست در 
مذاکرات وین تنها به درخواست ایران به حذف نام سپاه از 
لیست تروریستی وزارت خارجه باز نمی گردد بلکه رویکرد 
خاص رابرت مالی نیز در چنین ناکامی موثر بوده است. 
این نتیجه گیری جدید یعنی اعمال فشار تدریجی همراه 
با مدیریت بحران در کنار پیگیری دیپلماسی، رونوشت 
همان نسخه ای است که اسباب جدایی ریچارد نفیو و 
آرین طباطبایی از تیم رابرت مالی را در اکتبر فراهم آورد. 
استدلال این دو این بود که آمریکا قادر به احیای برجام 
نیست تا زمانی که فشار تحریمی و سیاسی را بر ایران در حین 
مذاکرات اعمال کند. به عبارت دیگر آن ها به صورت شفاف 
به نماینده امور ایران در دولت بایدن گفته بودند تا زمانی که 
جریان صادرات نفت ایران به چین و هند ادامه یابد، تهران 
نیاز فوری به احیای برنامه جامع اقدام مشترک احساس 
نخواهد کرد. همین پیشنهادات پس از 9 ماه به مبنایی 
برای تصمیم گیری های جدید در واشنگتن تبدیل شده 
است اما مالی، بلینکن و سالیوان این روزها با احتیاط زیاد 
این خط مشی را مورد پیگیری قرار می دهند چرا که معترف 
هستند که راه های بدیل برای برجام پرهزینه و نامناسب 
هستند و در شرایطی که بازار انرژی در جهان به دلیل جنگ 
اوکراین متلاطم است، حال اقتصاد ایالات متحده چندان 
خوش نیست و افکار عمومی در ایالات متحده گرفتار فوبیای 
عمیق نسبت به مداخلات در خاورمیانه است، هرگونه تصاعد 
بحران در منطقه می تواند دموکرات ها را در آستانه انتخابات 
میان دوره ای کنگره در نوامبر به زیر بکشد. پس همزمان با 
هر گام تدریجی که در مسیر اعمال فشار برداشته می شود، 
کانال های دیپلماتیک نیز فعال می شود. به طور نمونه قبل 
از صدور قطعنامه در آژانس بایدن گوشزد می کند که لحن 
قطعنامه ملایم است و حتی همین روند پس از تحریم دو فرد 
و 9 شرکت در امارات و هنگ کنگ نیز مورد پیگیری قرار 
می گیرد و این بار به واسطه اروپا این پیام به تهران مخابره 
می شود که این تحریم ها مغایر برجام است و به محض احیای 
آن تحریم ها نیز لغو خواهد شد. در واقع بایدن در تلاش است 
ضمن اعمال فشار به مدیریت بحران نیز دست بزند تا درهای 
مذاکرات همچنان باز باقی بماند. به نظر می رسد در این 
چارچوب احتمالا طی هفته های آتی بخشی از درآمدهای 
نفتی ایران نیز مورد هدف قرار خواهد گرفت. با این حال 
این هدف گیری آنچنان پرشدت نخواهد بود که موجبات 
تصاعد بحران منطقه ای را فراهم کند اما اجرای کج دار و مریز 
پیشنهادهای نفیو و طباطبایی تا ابد تداوم نخواهد یافت. 
مشاوران بایدن احتمالا برای اجرای محتاطانه سیاست های 
پیشنهادی تیم قبلی در وزارت خارجه آمریکا ضرب الاجلی در 
نظر گرفته اند. از این مقطع زمانی احتمالا برای ایالات متحده 
برجام فواید خود را از دست خواهد داد و اعمال سیاست فشار، 
قوت بیشتری خواهد یافت تا توافق جدیدی با تهران به انجام 
برسد. در این برهه زمانی دولت بایدن احتمالا دقیقا پای در 
مسیری خواهد گذاشت که پیش از این ترامپ آن را آزموده 
بود اما با دو هدف گذاری متفاوت. اگر دولت پیشین آمریکا 
کمپین فشار حداکثری را آغاز کرد تا به تصور خود به یک 
معامله همه جانبه و دربرگیرنده همه موضوعات از هسته ای تا 
نقش منطقه ای با تهران دست یابد، فشارحداکثری شماره دوم  
به تصور آمریکا به توافق جدید هسته ای محدود خواهد شد. 

آرمان ملی: رئیس مجلس درباره گزارش کمیسیون 
بهداشت و درمان در مورد بررسی عملکرد دستگاه های 
مسئول در پوشش بیمه همگانی و حمایت از بیماران 
خاص و صعب العلاج گفت: همیشه بخشی از جامعه 
و مردم ما تحت پوشش بیمه نبودند به طوری که در 
سال های گذشته در حالی که جمعیت کشور ۸۵ میلیون 
نفر بود اما بیش از 110میلیون دفترچه برای بیمه 
صادر شده بود. امیدواریم با سیستم هوشمندسازی و 
اصلاح قوانین جلوی این اشکال ریشه ای گرفته شود. 
محمدباقر قالیباف گفت:  امسال مجلس پیش بینی 
کرد که سه دهک اول جامعه که دچار مشکلات جدی 
هستند، به طور صددرصدی تحت پوشش بیمه سلامت 
قرار گیرند. از این رو وزارت رفاه مسئول شد افرادی که 
تحت پوشش نیستند را مشخص کند. طبق آخرین 
گزارش ها از ابتدای سال وزارت رفاه پنج میلیون و 39۷ 
هزار نفر را شناسایی کرده که بیمه شوند. این افراد به 
صورت غیرحضوری و بدون اخذ وجه بیمه شدند. مجلس 
برای این کار ۶ هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده است. 
رئیس مجلس با قدردانی از انجام این کار در وزارت رفاه 

و بیمه سلامت در عین حال گفت: البته 30۲ هزار نفر 
از پنج میلیون و 39۷ هزار نفر وضعیت بلاتکلیف دارند، 
بدان معنا که هنوز وضعیت آن ها در سیستم تعیین 
نشده است که باید تعیین تکلیف شوند. رئیس مجلس با 
اشاره به موضوع بیماران صعب العلاج بیان کرد: از محل 
ردیف 1۸ تبصره 14 پیش بینی شد که ۵000 میلیارد 
تومان برای این صندوق اعتبار در نظر گرفته شود. 
همچنین ۲000 میلیارد هم از تسهیلات در تبصره 
1۶ پیش بینی شد تا به صندوق واریز شود منتها اجرایی 
شدن این قانون به یک آیین نامه نیاز دارد که متأسفانه 
با گذشت سه ماه از سال هنوز هیات دولت این آیین نامه 
را تصویب نکرده است. قالیباف با تأکید بر اینکه موضوع 
درمان موضوع مهمی است، افزود: آقای حسینی معاون 
پارلمانی رئیس جمهور و وزیر بهداشت به سرعت اجرایی 
شدن صندوق بیمه صعب العلاجان را پیگیری کنند تا 
مشکلات این بیماران به خصوص با افزایش قیمت دارو 
رفع شود. وی ادامه داد: وزیر اقتصاد و خزانه دار بداند که 
باید پول واریزی به خزانه را به وزارت بهداشت و درمان 
بدهد. در همین راستا هفته قبل نامه ای به وزیر اقتصاد 

و خزانه زده شد که اختصاص پیدا نکردن یک درصد 
از 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده به وزارت بهداشت، 
خلاف قانون است. همچنین باید سهم بخش درمان 
از درآمدهای حاصل از هدفمندی یارانه ها به صورت 
صددرصدی تخصیص داده شود. قالیباف موضوع کمبود 
دارو را بسیار مهم خواند و توضیح داد: امروز بحث دارو و 
کمبود آن و افزایش قیمت دارو و ارز ترجیحی بسیار مهم 
است. اینکه بخواهند بر ارز ترجیحی آن را حذف کرده 
و تحت پوشش بیمه ها قرار گیرد موضوع مهم و حیاتی 
است که با جان مردم سروکار دارد. این کار باید با جدیت 
و اطمینان کامل انجام شود تا نارسایی های به وجود آمده 
در نهاده ها را در حوزه درمان مشاهده نکنیم. وی تأکید 
کرد: اول باید مطمئن شویم که بحث های مربوط به 
نسخه پیچی الکترونیکی و تعهدات بیمه و هفت درصد 
تعهدات دولت در حوزه بیمه اجرایی شود و اطمینان 
حاصل شود که مسیر درست برای آن انجام می شود 
که اگر پیش بینی نشود و به دنبال آن آشفتگی در بخش 
دارو به وجود  آید، مورد قبول مجلس و مردم نخواهد بود 

و قطعا هم مورد قبول دولت نیست. 

رئیس مجلس: 

آشفتگی در بخش دارو مورد قبول نیست

دیدار  در  انقلاب  معظم  رهبر  ملی:  آرمان 
دست اندرکاران کنگره ملی شهدای عشایر گفتند:  این 
بزرگداشتی که تشکیل می دهید و این جلسه  ما یک 
فرصتی هم هست که توجّه و نظر عموم مردم کشور 
را به عشایر جلب کند. امام فرمودند عشایر ذخایر 
انقلابند، ذخایر کشورند. مردم نباید فراموش کنند که 
ما یک مجموعه های با ارزش از عشایر داریم که اینها 
ذخیره  کشورند؛ این باید دائماً به یاد مردم بیاید. یکی 
از فواید این دیدار امروز ما و جلسه ای که شما در زمان 
خودش خواهید داشت، همین است که ملتّ ایران را 
با عشایر و ارزش عشایر آشنا می کند. حضرت آیت ا... 
خامنه ای فرمودند:  ما امروز در همه  آحاد ملتّ ایران، 
از جمله در عشایر، بیش از همه  چیز به کار فرهنگی 
احتیاج داریم. دشمن ملتّ ایران، دشمن اسلام، 
دشمن کشور، دشمن جمهوری اسلامی، تکیه اش 
ً  شاید یک  امروز به جنگ نرم است که حالا من بعدا
اشاره ای کردم. غرض، دوستانی که دست اندرکار 
مسائل این جور بزرگداشت ها هستند و به کار فرهنگی 
هم توجّه دارند، به این نکته ای که عرض کردیم توجّه 
داشته باشند: بازخورد کار شما چه شد؟ خروجی کار 
شماها چه شد؟ تأثیراتش در جامعه  عشایری چه 
اندازه است؟ ایشان بیان کردند: عشایر ایران جزو 
باوفاترین قشرهای ملّت ایرانند. اینکه عرض می کنیم 
»جزو باوفاترین«، از روی سلیقه و حدس نیست؛ 
با توجّه به اتفّاقاتی است که در کشور افتاده و ما 
می دانیم. هم در تاریخ نزدیک خودمان، هم در تاریخ 
این دویست سیصد سال گذشته، داستان ها وجود 
دارد از تلاشی که خارجی ها و مخصوصاً انگلیسی ها 
کردند برای نفوذ در عشایر؛ کارهای عجیب و غریبی 
که حالا اگر وقت بود و مجال بود و انسان اینها را 
می گفت، بد نبود؛ باید در کتاب ها بخواند. خارجی ها 
تلاش کردند برای اینکه بتوانند در عشایر نفوذ کنند 
و آنها را به یک شکلی وادار به خیانت به کشورشان 
ـ حالا به شکل های مختلفی؛ با تجزیه، با  بکنند ـ
جنگ داخلی، با انواع و اقسام کارهای گوناگون امّا 
نتوانستند آنها را به آن سمتی که خودشان می خواهند 
سوق بدهند و بکشانند؛ این »باوفاترین ها« و »جزو 
وفادارترین ها« که عرض می کنیم، به خاطر این است. 
رهبر معظم انقلاب افزودند: در همین دوران اخیر، 
یعنی دوران انقلاب، دوران دفاع مقدّس و دوران بعد از 
دفاع مقدّس هم عشایر امتحان های خوبی پس دادند؛ 
همین که در بین جامعه  عشایری بیش از یازده هزار 
نفر از این جمعیّت به شهادت می رسند، این خیلی 
مهم است. این جور نبود که همه  عشایر ما لب مرز 
باشند، مورد تهدید باشند؛ البتّه بعضی لب مرز بودند 
و بلافاصله در دفاع مقدّس مورد تهدید قرار گرفتند، 
امّا بعضی هم نه، وسط کشور بودند و تهدید مستقیمی 
متوجّه اینها نبود، امّا در عین حال به سمت میدان های 
دفاع مقدّس شتافتند و دفاع کردند و تلاش کردند و 
کار کردند. ایشان گفتند:  چه عاملی موجب شد که 

عشایر کشور ما با اینکه قومیّت هایشان مختلف است، 
زبان هایشان مختلف است، این جور کنار هم باِیستند 
و در خدمت اسلام قرار بگیرند، در خدمت کشور 
قرار بگیرند؟ این نخ تسبیح، چه چیزی بود؟ دین و 
دینداری بود. دین، عامل وحدت است، عامل پیشرفت 
است، عامل فداکاری و ازخود گذشتگی است؛ عامل 
دین، عشایر را وادار کرد که این جور در میدان ها در 
کنار هم باشند؛ نگذاشت این تنوّع های قومیّتی و 
امثال اینها بین اینها جدایی به وجود بیاورد، اختلاف 
به وجود بیاورد؛ دین یک چنین تأثیری دارد. حضرت 
آیت ا... خامنه ای افزودند: امام راحل بزرگوار ما هم با 
استفاده از همین عامل توانست این انقلاب عظیم را 
به وجود بیاورد و به پیروزی برساند و بعد از پیروزیِ 
انقلاب توانست با همین عامل کشور را حفظ کند. 
اگر عامل دین نبود، انقلاب پیروز نمی شد؛ مطمئن 
باشید. هیچ عامل دیگری قادر نبود این جوان هایی را 
که با دست خالی می آمدند به خیابان ها و در مقابل 
گلوله، در مقابل تفنگ سینه سپر می کردند، بیاورد 
در این میدان دشوار و سخت؛ هیچ عامل دیگری 
نمی توانست؛ ایمان دینی، اینها را آورد. امام از این 
استفاده کرد برای اینکه این انقلاب به پیروزی برسد، 
بعد هم از عامل ایمان مردم استفاده کرد برای اینکه 

این کشور را مصونیّت ببخشد. 
 امنیّت کشور، مصونیّت کشور ناشی از 

رشادت ها است
ایشان فرمودند: این کشور، بعد از انقلاب، مورد 
طمع قرار گرفت، به آن طمع کردند. این جور نبود که 
ناگهان به کلّه  خود صدّام بزند که بلند بشود ؛ نخیر، 
تحریکش کردند، وادارش کردند، به او امید دادند، 
به او وعده دادند، به وعده شان هم عمل کردند؛ به 
او پول دادند، سلاح دادند، نقشه  جنگی دادند برای 
اینکه بیاید. غرض این نبود که بیاید یک قسمتی 
از کشور را جدا کند؛ غرض این بود که بیاید با جدا 
کردن یک بخشی از کشور یا با انواع روش های دیگر، 
انقلاب اسلامی را از بین ببرد؛ هدف این بود. آمریکا 
پشتش بود، انگلیس پشتش بود، فرانسه پشتش بود، 
دولت های مرتجع پشتش بودند و هر کسی دنباله روِ 
اینها بود؛ اینها همه آمدند می خواستند کشور را 
تکّه پاره کنند، اینها می خواستند کشور را برگردانند 
زیر سلطه  آمریکا، اینها می خواستند ملّت ایران را اسیر 
کنند، امام نگذاشت؛ با چه وسیله ای؟ با وسیله  دین؛ 
دین این جور است؛ ایمان دینی یک چنین تأثیری 
دارد. رهبر معظم انقلاب بیان کردند: شهدای شما 
هم یک مظهر زیبا و باشکوهی هستند از همین ایمان 
دینی. این یازده هزار شهیدی که شما دادید، اینها در 
واقع دارند تأثیر ایمان دینی را نشان می دهند. این 
جوان می توانست در خانه  خودش، زندگی خودش، 
در محیط خودش، پیش پدر و مادر خودش، پیش 
همسر خودش، پیش بچّه های خودش بماند، از لذّات 
زندگی بهره مند بشود به همان مقداری که ممکن 

است؛ امّا این کار را نکرد، همه را رها کرد؛ فرزند عزیز 
را رها کرد، همسر عزیز را رها کرد، پدر و مادر دلباخته  
خودش را رها کرد رفت؛ برای چه؟ این انگیزه چه بود؟ 
انگیزه  دین بود؛ حالا یا رزمنده بود و برگشت، یا جانباز 
شد، یا شهید شد. پدر و مادر او هم که توانستند این 
مصیبت را، این سختی را، این آتش دل را خاموش 
کنند، تسلّا پیدا کنند، به برکت دین بود، اثر دین 
بود. حضرت ایت ا... خامنه ای گفتند: یک دوست ما 
پسرش در تصادف از بین رفته بود، یک قدری ناراحت 
بود؛ پدر سه شهید آنجا بود، من گفتم شما یک پسرت 
رفته، این آقا سه پسرش رفته؛ گفت آقا، پسرهای 
این آقا شهید شدند، این غصّه ندارد! ببینید، حرف 
درستی هم هست. بله، سوزش دل هست این جرحی 
که بر دل پدر و مادر وارد می شود قابل انکار نیست امّا 
خانواده های شهدا تسلّا پیدا می کنند، صبر می کنند، 
چون می دانند که این جوانشان پیش خدا است، زنده 
است؛ با خدا معامله می کنند. ایشان اظهارکردند: 
هر دویش اجر دارد: هم از دشمن تلفات بگیرید اجر 
دارد، هم خودتان به دست دشمن کشته بشوید اجر 
دارد. اینها با خدا معامله کردند؛ هم آن جوان با خدا 
معامله کرد، هم این پدر و مادر و همسر با خدا معامله 
کردند. عامل دین را نباید در این قضیّه فراموش 
کرد. خب حالا بعضی ها در تحلیل های گوناگونی 
که می کنند، می گویند این جوان رفت از مرزهای 
کشورش حراست کند، امنیّت را ایجاد کند. خب بله، 
معلوم است؛ امنیّت کشور، مصونیّت کشور، ناشی از 
همین فداکاری ها است، ناشی از همین شهادت ها و 
جانباز شدن ها و مبارزه ها و درگیری ها است؛ شکّی در 
این نیست که این موجب امنیّت کشور است، امّا انگیزه  
او دین بود، خدا بود؛ انگیزه  او را نباید به چیزهای کمتر 
از دین فرو کاست و تقلیل داد. در واقع اینها برای خدا 
حرکت کردند، برای خدا کار کردند و عزّت شهدا هم 
به خاطر همین است؛ عزّت شهدا هم به خاطر همین 
است. خب حالا بعضی ها هستند که با دین سر و کاری 
ندارند، این شهادت ها را هم نمی توانند انکار کنند، 
در انگیزه ها دست می برند. و یکی از مهم ترین ابعاد 
جنگ نرم دشمن همین است که این انگیزه  دین را 
که مهم ترین انگیزه است، بالاترین انگیزه است در 
بین مردم خاموش کنند یا تضعیف کنند. رهبر معظم 
انقلاب عنوان کردند: امروز هر کاری در کشور علیه 
سنّت های دینی و مقدّسات دینی انجام بگیرد، یک 
انگیزه  سیاسی پشتش هست؛ ممکن است خود طرف 
نداند، امّا هست و به این راه کشانده شده. تضعیف 
دین، تضعیف سنّت های دینی، تضعیف شعائر دینی 
و مناسک دینی، زیر سؤال بردن اینها، غیر منطقی 
جلوه دادن اینها، همه چیزهایی است که دشمن از 
اینها استفاده می کند؛ حالا ممکن است این کسی 
که این کار را انجام می دهد نداند، توجّه نداشته باشد؛ 
بله، گاهی بعضی ها از روی غفلت یک حرکتی انجام 
می دهند...                    ادامه صفحه 6 

 نیاز به 
تغییراتی داریم

اصولگرا که سابقه  فعال سیاسی 
نمایندگی مجلس را نیز دارد، این 
تغییرات در کابینه را مثبت ارزیابی 
می کند. منصور حقیقت پور با تاکید بر 
اینکه اقدام به این تغییرات نشانه ضعف 
دولت نیست، گفت: »هیچ اشکالی 
ندارد که اگر جایی ناکارآمدی وجود 
دارد تبدیل به هماهنگی و کارآمدی 
شود. ما در بخش اقتصادی دولت شاهد 
اینکه  احتمال  و  نیستیم  هماهنگی 
تغییراتی ایجاد شود، وجود دارد زیرا 
بخش های اقتصادی امروز که مهم ترین 
بخش های ضروری برای جامعه هستند، 
نیازمند همکاری بیشتر هستند.« وی 
تصریح کرد اگر دولت بتواند عناصر 
قوی تر، کارآمدتر و هماهنگ تری را 
به کار بگیرد، به نفع دولت است. هیچ 
اشکالی ندارد که اگر اشتباه کردیم و 
عنصری که فکر می کردیم مفید است 
را آورده ایم و مفید نبوده، تغییر دهیم. 
وضعیت کشور مثل چند ماه قبل نیست 
و نیاز به تغییراتی داریم. در حال حاضر 
اولویت اصلی ما تامین نیازهای اولیه 
مردم است و این مربوط به وزارت جهاد 
است لذا می طلبد که آقای رئیسی و 
همکارانش برای ایجاد هماهنگی بیشتر 
اقدام کنند و عناصر قوی تری را به کار 

بگیرند.

 وضع ایران 
به نسبت جهان بهتر است

نماینده مجلس اظهار داشت: مجلس 
و دولت انقلابی هستند بنابراین نباید 
با یکدیگر نزاعی داشته باشیم باید 
بیشتر همیاری کرد و به یکدیگر اعتماد 
بیشتری داشت پس دولت لوایحی را 
که لازم دارد هر چه سریع تر به مجلس 
ارسال کند، در کمیسیون آمادگی لازم 
برای رسیدگی داریم. حجت الاسلام 
مرتضی آقاتهرانی گفت: بیگانگان مثل 
اوباما خاورمیانه را قطب عالم و ایران را 
قطب خارمیانه می داند، توجه داشته 
باشید گاهی از اوقات فقط نقاط ضعف را 
می بینیم و بنا را به سیاه نمایی می گذاریم 
الان وضع ایران ما نسبت به کل دنیا بهتر 
است همه دنیا مشکل دارند و ناراحت 
هستند، بحث اقتصادی همه جایی است 
منتهی الان در حال جراحی هستیم و 
امیدواریم این جراحی جواب دهد. البته 
جراحی درد دارد اما بعد از آن باید شادی 
و سلامت به جامعه برگردد و امیدوارم 
به زودی شادابی دیده شود. دولت ادعا 
می کند دولت تحول است باید همین 

طور باشد.

رهبرمعظم انقلاب: 

تکیه بدخواهان ایران و اسلام به جنگ نرم است
   هر کسی مردم را از آینده نا امید کند به سود دشمن کار کرده است

 دشمنان ما 
در حال نابودی هستند

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه دشمنان ما در 
کرد:  تاکید  هستند،  نابودی  حال 
سخنانی که می گویم ابداً کلامی برای 
دلخوش کردن شما و ملت عزیزمان 
نیست. واضح سخن می گویم، دشمنان 
در حال نابودی و افول هستند. همین 
امروز شما خبرهای مربوط به جامعه 
سیاسی صهیونیسم را بشنوید که در 
حال فروپاشی سیاسی هستند. سردار 
سرلشکر پاسدار حسین سلامی گفت: 
با نگاه به آمریکا نیز مشاهده می کنید 
به هیچ موفقیتی نرسیده است. آن ها به 
فکر یک فرار آبرومندانه هستند، آمریکا 
نمی تواند در یک بلاد اسلامی بماند. 
جایی که از مناره های مساجدش اذان ا... 
اکبر و لا اله الا ا... سر داده می شود، جایی 
برای نفوذ مشرکان و حضور آنان نیست. 
این ها در حال فرار هستند. همه بدانید و 
مشاهده می کنید که تاریخ این کشور 
سرشار از پیروزی است. هر جا با دشمنان 
آن مواجه شده ایم آن کسانی که باید 
جبین خود را برمی گرداندند و سراغ 

کار خود می رفتند، دشمنان ما بوده اند.


